锘

作物学报 2009, 35(9) 1637-1645 DOI: 10.3724/SP.J.1006.2009.01637 ISSN: 0496-3490 CN: 11-1809/S

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

中棉所12及其选系配制的4个杂交棉幼苗期基因差异表达

朱新霞^{1,2},朱一超¹,艾尼江¹,刘任重¹,张天真^{1,*}

1南京农业大学作物遗传与种质创新国家重点实验室/棉花研究所,江苏南京210095;2石河子大学生命科学院 832000

摘要:

以与中棉所12及其2个选系为亲本组配的4个杂交棉中棉所28、中棉所29、湘杂棉2号和冀棉18苗期的根和顶端叶为 研究材料,采用cDNA-AFLP技术分析苗期杂交棉与亲本的根和叶基因差异表达,并用Quantitative Real-Time技术加 以验证。结果表明:(1)在4个杂交组合中,中棉所12选系是营养生长杂种优势高值亲本;(2)杂交种和亲本间存在显 著的基因表达差异,可分为杂交种上调、单亲显性、单亲沉默、杂交种下调4种表达型。4个杂交组合在三叶期根和 叶中差异表达基因的4种类型比例趋势基本一致,单亲差异表达型(包括显性和沉默表达)在根和叶中所占比例较高, 杂种下调表达型所占比例较低,反映出苗期单亲差异表达型在杂种优势形成中起主要作用;叶部差异表达基因数目 和比例(29.20%~46.09%)比根(15.65%~22.49%)高的多,说明叶中基因差异表达可能比根中基因差异表达对杂种优势 形成作用更大;(3)高值亲本中棉所12选系与杂交棉共同表达的基因多于低值亲本与杂交棉共同表达的基因,从分子 水平上证明中棉所12选系在杂交棉冀棉18、中棉所29和中棉所28的苗期营养生长杂种优势产生中起优势亲本的作 用;(4)4种杂交组合差异表达基因(包含叶和根)占总表达基因的27.00%~34.56%,分析差异表达基因类型和4个杂交 组合的关系发现,超显性效应占3.30%~7.17%,超低亲效应占2.62%~4.14%,低亲效应占5.65%~13.03%,显性效应 和加性效应是主要的杂种优势效应,占79.52%~83.79%。多种杂种优势效应的并存说明杂种优势可能是多基因共同 作用产生多种效应的结果;(5)超亲优势组合中棉所28的超显性效应占7.17%,明显高于其他3个表现中亲优势组 合,说明杂交种上调表达型可能对苗期杂种优势产生起重要作用。

关键词: 中棉所12 杂交棉 基因差异表达

Gene Differential Expression at Seedling Stage in Four Cotton Combination Hybridized by CRI-12 and Its Pedigree-Deerived Lines

¹ National Key Laboratory of Crop Genetics & Germplasm Enhancement / Nanjing Agricultural University, Nanjing 210095, China; ² Life Science College of Shihezi University, Shihezi 832003, China

¹ National Key Laboratory of Crop Genetics & Germplasm Enhancement / Nanjing Agricultural University, Nanjing 210095, China; ² Life Science College of Shihezi University, Shihezi 832003, China Abstract.

Abstract:

CRI-12, an Upland cotton variety with high yield, elite fiber quality and disease resistance, is characterized by its high heritability, combining ability and genetic stability. CRI-12 and its pedigree-derived lines were used to develop high heterosis cotton hybrids such as Zhongmiansuo 28, CRI-29, XZM2, and Jimian 18. The roots and leaves at seedling stage of these hybrids and their corresponding parents were sampled for cDNA-AFLP analysis and validation by Quantitative Real-Time PCR. The results were as follows: (1) CIR-12 played a predominant role in the heterosis of vegetative growth in CRI-28, CRI-29, and Jimian18 at seedling stage. (2) Four differential expression types were detected between the hybrid and its parents: I. Up expression only showed in hybrid but not in both parents; II. Dominant expression showed in one of the parents but not in F₁ and another parent, including the expression pattern in female parent and hybrid not in male parent, and the expression pattern in male parent and hybrid not in female parent; III. The gene silenced in one of the parents, including the expression pattern in male parent not in hybrid and female parent and the expression pattern in female parent not in hybrid and male parent, IV. Down expression showed in both parents but not in F1. The tendency of proportion in four types was consistent and showed a high ratio in dominant expression and silencing in single parent, but a low ratio in down expression in roots and leaves of hybrids. The type expressed only in one parent and F1 or only in one parent played main role in heterosis. Differential expression genes in leaves and roots accounted for 29.20-46.09% and 15.65-22.49%, respectively. The differential expression genes in leaves were more than those in roots, indicating that some genes play larger roles for heterosis than these in roots. (3) Genes co-expressed between hybrids and high value parent CRI-12 and/or its derived lines were much more than those between hybrids and the relative low value parents, indicating that CIR-12 plays a predominant role in the expression of genes responsible for heterosis in CRI-28, CRI-29, and Jimian18 at seedling stage. (4) Differentially expressed genes in the four hybrids accounted for 27.00-34.56% of total genes detected. Further analysis revealed that the main modes of gene action involved in hybrids were additive and dominant effects accounting for 79.52-83.79%, and the effect of over-dominance accounting for 3.30–7.17%, under-dominance effects accounting for 2.62–4.14% and low-parent dominance effects accounting for 5.65-13.03%. All possible modes of gene action co-existed supported the hypothesis of multiple gene mechanisms contributed to heterosis. (5) Over-dominance effect in CRI-28 which express high

	扩展功能
	本文信息
	Supporting info
	▶ PDF <u>(304KB)</u>
	▶[HTML全文]
	▶参考文献
N	服务与反馈
为 こ加	▶ 把本文推荐给朋友
- 加 - 記	▶ 加入我的书架
和	▶ 加入引用管理器
哥, 5 日	▶ 引用本文
女目 势	Email Alert
⋙ }子	▶文章反馈
Ē	▶浏览反馈信息
交	本文关键词相关文章
应 同	▶ 中棉所12
Li-1	▶ 杂交棉
	▶ 基因差异表达
	本文作者相关文章
	PubMed

parent heterotic is 7.17%, higher than that in three other middle heterotic crosses at three earlier growing stages, which suggesting the differential expression type expressed only in F_1 play an important role in heterosis of vegetative growth.

Keywords: CRI-12 Hybrid Cotton Differential Expression gene 收稿日期 2008-12-09 修回日期 2009-04-24 网络版发布日期 2009-07-03 DOI: 10.3724/SP.J.1006.2009.01637

基金项目:

本研究由国家重点基础研究发展规划(973)项目(2006CB101708)和高等学校创新引智计划(B08025)资助。

通讯作者:张天真, E-mail: cotton@njau.edu.cn; Fax: 025-84395307

作者简介:

参考文献:

本刊中的类似文章

1. 朱新霞, 汪保华, 郭旺珍, 张天真. 中棉所12配制的2个杂交棉DNA甲基化遗传与传递[J]. 作物学报, 0, (): 0-

文章评论 (请注意:本站实行文责自负,请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

HTTP Status 404 -/zwxb/CN/comment/listCommentInfo.jsp

type Status report

Copyright 2008 by 作物学报